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Magyar—török 
tárgyalások 

íőzár György programja Ankarában és Isztambulban 
Lázár György, a Minisz-

tertanács elnöke, aki hétfő 
dél óta tartózkodik hivata-
los látogatáson Törökország-
ban, kedden folytatta tár-
gyalásait 1 vendéglátóival. 

Kenan Évre n, a Török 
Köztársaság elnöke kedden 
délelőtt hivatalában fogadta 
Lázár Györgyöt. A Minisz-
tertanács elnöke tolmácsolta 
Losonczi Pál üdvözletét, s 
személyesen is átadta az 
Elnöki Tanács elnökének jó-
kívánságait Kenan Evren-
nek köztársasági elnökké 
választása alkalmából. A 
megbeszélésen, amelyen je-
len volt Bülent Ulusu török 
miniszterelnök, továbbá az 
ankarai magyar és a buda-
pesti török nagykövet is — 
kölcsönös megelégedéssel ál-
lapították meg, hogy a hét-
fői kormányfői tárgyalások 
szerint sikerül továbbhalad-
ni a kapcsolatok és első-
sorban a gazdasági kontak-
tusok bővítése útján. Egyet-
értéssel rámutattak, ez is jó 
példája annak, hogy a kü-
lönböző társadalmi rendsze-
rű országok is gyümölcsöző 
együttműködést folytathat-
nak. 

Délben Lázár György szál-
lásán fogadta N uh Kuscu-
lut, a Török Kereskedelmi 
és Iparkamarák Szövetségé-
nek alelnökét és Alurettin 
Kocakot, az Építőipari Vál-
lalkozók Szövetségének el-
nökét. A két ország kama-
ráinak együttműködése az 
utóbbi években már ered.-
ményesen kibontakozott 
Több megállapodásuk segí-

tette a kereskedelmi és az 
egyéb gazdasági kapcsolatok 
fejlesztését. Arra azonban 
most először került sor. 
hogy a török külkereskede-
lemben több mint 50 száza-
lékot képviselő magánszek-
tor vezetői tájékoztassák a 
magyar miniszterelnököt, 
milyen téren és formában 
látnak lehetőséget magyar 
vállalatokkal való együtt-
működésre. Ebben jelentős 
szerepet szánnak a közős 
építőipari tevékenységnek 
harmadik piaci beruházá-
sokban. 

Tulajdonképpen ugyanez 
a beszélgetés folytatódott 
sokkal szélesebb körben es-
te Isztambulban ahová 
Lázár György és kísérete 
délután érkezett meg a tö-
rök kormány különgépével. 
Itt, az ország legnagyobo 
városában és egyben gazda-
sági. kereskedelmi életének 
központjában az üzleti kö-
rök mintegy 200 képviselője 
gyűlt össze a kereskedelmi 
kamara székházában, hogv 
a magyar miniszterelnökkel 
találkozzon, közvetlen és 
magas szintű tájékoztatást 
kapjon a magyar gazdaság 
helyzetéről, az- együttműkö-
dés konkrét lehetőségeiről 

Lázár György a nap fo-
lyamán rövid látogatást tett 
a törökországi művelödét 
két jelentős intézményében 
Ankarában megtekintette az 
Anatóliai Civilizáció Múzeu-
mát, ahol az ókori Hettita 
birodalomból származó lele-
'teknek a világon leggazda-
gabb gyűjteményét őrzik. 

Isztambulban az Aja Szó-
fiát, a bizánci templomépí-
tészet kiemelkedő alkotását, 
a bizánci művészet múzeu-
mát kereste fel. 

Este Bülent Ulusu vacso-
rát adott Lázár György tisz-
teletére a magyar kormány-
fő szállásán, az isztambuli 
Sheraton Szállóban. A va-
csorán a két miniszterelnök 
pohárköszöntőt mondott. * 

Gábor András ipari mi-
niszterhelyettes és Kamii 
Sener államtitkár-helyettes 
az ipari együttműködés né-
hány újabb lehetőségét te-
kintette át. Ezek között kü-
lönösen figyelemreméltó a 
magyar kikötői berendezések 
szállítása Törökországnak, 
illetve török cégekkel együtt 
harmadik piacra Ikarus csuk-
lós autóbuszok kooperációs 
gyártása, valamint az. hogy 
török részről támogatják a 
magyar részvételt a világ-
bank által finanszírozott ener-
giaipari beruházásokban. 

Lázár György ma, szerdán 
délután utazik haza Török-
országbóL 

A szolgáltatások 
minősége 

A tapasztalatok azt mu-
tatják. hogy a szolgáltatá-
sokra kevés a panasz, de a 
Központi Szolgáltatásfejlesz-
tési Kutató Intézet vizsgá-
latai szerint ez azért van 
így, mert a lakosság nem 
mindig reklamál a szolgál-
tatóknál. Ezt csak a na-
gyobb károknál teszik meg. 
nem panaszkodnak a vevők 
a hanyag kiszolgálás. a 
kisebb hiányosságok miatt, 
pedig a szolgáltatás minősé-
gét elsősorban ezek a té-
nyezők határozzák meg — 
eg-ebek mellett erről szólt 
a szolgáltatások minőségéről 
rendezett keddi tanácskozá-
son Simán Miklós, a kutató-
intézet igazgatója. Elmond-
ta. hogy hazánkban a szol-
gáltatóhelyek száma csak-
nem 20 ezer, s mintegy 60 
ezren dolgoznak ebben az 
ágazatban. Az összképet te-
kintve a piac kiegyenlített. 

Érezhető javulás történt 
az idén az ú j vállalkozási 
formák bevezetésével. Ez a 
változás várhatóan még 
jobban megmutatkozik jö-
vőre, amikor a megszűnő két 
legnagyobb javítóhálózat, az 
AFIT és a Gelka helyébe 
önálló javítóegységek lép-
nek. 

Ülést 
a megyei 

A Csongrád megyei ta-
nács végrehajtó bizottsága 
tegnap, kedden Szegeden 
ülésezett. A testület az elő-
terjesztések között először 
döntött az elnéptelenedett 
iskolák épületeinek haszno-
sításáról. Ezt követően egy 
fogyasztási szolgáltató szer-
vezet nyilvántartásba véte-
lével foglalkozott. Szegeden 
idén júniusban alakult- meg 
a NEOKORR Gépjármű-
szerviz. Javító, Alkatrész-
gyártó Kisszövetkezet, s az-
zal a kéréssel fordult a vb-
hez, hogy 1983. január 1-től 
fogyasztási szolgáltató szer-
vezetként vegye nyilvántar-
tásba. A kérelemmel a testü-
let egyetértett. A kisszövet-
kezet ez évi várható árbevé-
telén belül a fogyasztási 
szolgáltatások aránya 95 
százalékos, és munkáját túl-
nyomórészt a lakosság veszi 
igénybe. Engedélyezte a vég-
rehajtó bizottság a pénzügyi 
előirányzat módos)tását is, 
ami azt a célt szolgálja, hogy 
az ellátási színvonal javul-
jon, az energiaracionalizá-
lási programot sikeresen 
hajtsák végre. 

A testület soron következő 
tanácsülésre készülve annak 

Szovjetunió 

Megkezdte munkáját 
a Legfelsőbb Tanács 

Átvágták a Tisza-gátat 

Elkészült a medences 
kikötő véd töltése 

Moszkvában kedden reg-
gel megkezdte munkáját a 
Szovjetunió Legfelsőbb Ta-
nácsának őszi ülésszaka. Az 
ülésszak munkájában részt 
vesz Jurij Andropov, az 
SZKP KB főtitkára és más 
szovjet vezetők. 

A Legfelsőbb Tanács kül-
döttei egyperces néma fel-
állással tisztelegtek az el-
hunyt Leonyid Brezsnyev 
emlékének. 

A két ház együttes ülésén 
a küldöttek megválasztották 
az elnökség ú j tagjait. 

Egyhangúlag a Legfelsőbb 
Tanács Elnökségének tagjá-
vá választották Jurii Andro-
povot, az SZKP KB főtitká-
rát. 

Az elnökség tagjaivá vá-
lasztották továbbá Sztye-
pan Salajevet, a Szovjet 
Szakszervezetek Ószövetsé-
gi Tanácsának elnökét és 
Nyikolaj Bászov akadémi-

kust, a „Znányije" tudomá-
nyos ismeretterjesztő társu-
lat elnökét. 

A két ház együttes ülésén 
a továbbiakban az állami 
tervbizottság elnöke, Nyiko-
laj Bajbakov ismertette az 
1983-ra szóló gazdasági és 
szociális fejlesztési állami 
terv tervezetét. A Szovjet-
unió 1983. évi állami költség-
vetésének tervezetét Vaszilij 
Garbuzov pénzügyminiszter 
terjesztette elő. 

A nap második felében a 
tanács két házában, a szö-
vetségi tanácsban és a nem-
zetiségi tanácsban megkez-
dődött az előterjesztett je-
lentések feletti vita. 

A Legfelsőbb Tanács ülés-
szaka ma, szerdán folytatja 
munkáját . 

(A Legfelsőbb Tanács 
ülésszakának tegnapi esemé-
nyeiről részletes tudósítá-
sunk a 2. oldalon.) 

„Itt volt a kiskertem, 
megnézem már. mi lesz a 
helyén" — magyarázta ott-
járta okát a férfi, akivel a 
város alatt, a Tisza jobb-
parti töltésén találkoztunk 

i a minap. Kalauzunk az 
ATIVIZIG osztályvezetője 
azért invitált a nem is re-
mélt novemberi verőfény-
ben a folyót kísérő töltésre, 
mert meg akarta mutatni, 
hogy átvágták a töltést. Ne 
rémüljön meg persze senki, 
természetesen nem vandál 
pusztításnak voltunk szem-
tanúi. nem fenyegi elöntéssel 
a váröst a Tisza. Előre meg-
tervezett akcióról volt szó, 
melyet a vízügyi szakembe-
rek irányításával, nagy tel-
jesítményű gépek segítségé-
vel hajtottak végre. 

A medencés kikötő épít-
i kezesén jártunk ugyanis, 
szemügyre venni fotóripor-
terünkkel, hogy mire képe-
sek a beruházó, az OVIBER 

választotta kivitelezők: a 
Vízügyi Építő Vállalat és a 
Földgép Vállalat brigádjai. 
Nos, legutóbbi, október eleji 
tudósításunk óta ugyancsak 
látványos eredménnyel járt 
munkájuk: körülbelül száz-
ezer köbméternyi földet 
mozgattak meg másfél hó-
nap alatt. Korábban arról 
adhattunk hírt. hogy a két-
százötven méter hosszú, 130 
méter széles kikötömeden-
cének kibontakoztak a kör-
vonalai A Tiszára merőle-
ges, téglalap alakú medence 
védőgátja, leendő partfalá-
nak földalapja akkor még 
nem érte el a kívánt magas-
ságot — most pedig már 
képpel is szemléltethetjük a 
hírt: elkészült a medence 
töltése. 

Az „óriástepsi" földmun-
kái ezzel persze még nem 
fejeződtek be, mégis meg-
teremtődött már a lehető-
sége annak, hogy a régi ár -
védelmi töltés feleslegessé 

vált szakaszát kibontsák, 
helyét elsimítsák, s az ad-
dig kettévágott munkaterü-
letet egyesítsék. (Így aztán 
azoknak a kocogóknak, bi-
ciklistáknak, akiknek eddig 
a boszorkányszigeti töltés 
volt a terepük, most meg-
álljt parancsol, s némi ke-
rülőt diktál a kikötőépítők 
érdeke. Fontos volt, hogy 
még a tél beállta előtt el-
végezzék a földmunkák 
nagyját, még a magas víz-
állás érkezte előtt kialakít-
sák a medence védtöltését.) 

A lehántolt földréteget 
nem viszik messzire, a maj-
dani kikötö déli partján 
töltik fel, egyengetik el a 
terepet. Ott lesz a nyitott 
tároló- és rakodótér, 
melyhez később, a vállal-
kozás pénzügyi gazdáinak 
lehetőségétől függően, fedett 
raktárházak, a vasúti, közúti 
átrakodást segitő berendezé-
sek csatlakoztathatók. 

tartott 
tanács vb 
napirendjét előzetesen meg-
vitatta. Javasolja a végre-
hajtó bizottság a megyei ta-
nácsnak, hogy legközelebbi 
ülésén hagyja jóvá az 1983. 
évi tanácsi költségvetési és 
fejlesztési tervet, határozza 
meg a munkatervét, vala-
mint tájékozódjon a kisüze-
mi termelés, a fogyasztói 
szolgáltatási szervezet rend-
szerének kialakításával kap-
csolatos feladatok végrehaj-
tásáról. 

A tegnapi előzetes vita 
kapcsán szó volt arróL hogy 
a külső gazdasági feltételek 
rosszabbodása miatt a ko-
rábbi előirányzatoknál ki-
sebb elosztható jövedelem-
növekedésre lehet számítani, 
A „szorosabb" gazdasági 
helyzet ellenére is a taná-
csok biztosítani tudják az 
alapellátást nyújtó intézmé-
nyek zavartalan üzemelését 
és a középtávú tervben meg-
határozott mértékű fejlesz-
tését. Ám egyes terű leteken — 
amelyek nem az alapellátás-
sal kapcsolatosak — nincs 
lehetőség a fejlesztésre, s 
helyenként a szinten tartás-
ra 6em. Éppen ezért nagyon 
fontos szempont, hogy a gaz-
dálkodás minden téren haté-
konyabbá váljon és jobban 
használják ki a szerényebb 
anyagi lehetőségeket. 

Várhatóan nagy érdeklő-
déssel foglalkozik majd a 
tanács azzal, hogy a kisüze-
mi termelők, s fogyasztói 
szolgáltató szervezetek meny-
nyiben járultak a lakosság 
k ö z é r z e t é n e k j a v u l á s á h o z . 
Az eddigi tapasztalatok sze-
rint a vállalkozási formák 
közül leginkább az egysze-
rűbbnek tűnő gazdasági 
munkaközösségek váltották 
ki a legnagyobb érdeklő? 
dést. Több területen a vál-
lalkozási készség eredményei 
számottevően érzékelhetőek. 

A végrehajtó bizottság a 
mehyei tanács ülését decem-
ben 21-re hivja össze. 

Uz Országos Béketanács 
leszerelési konferenciája 

Az összeurópai biztonság, 
a katonai erőegyensúly kér-
déseiről rendezett konferen-
ciát az Országos Béketanács 
kedden Budapesten, a HNF 
Országos Tanácsának szék-
házában. 

Az összeurópai biztonság 
kérdése — miként a vitában 
többen megállapították — 

nem vizsgálható elszigetel-
ten, a világ más térségeinek 
helyzetétől függetlenül. Az 
„öreg kontinens" békeharca 
a különböző társadalmi rend-
szerek párbeszéde, a közös 
nevező megtalálása, s az en-
nek alapján történő együtt-
működés azonban befolyá-
solja egész bolygónk jövőjét 

A medencét már a végleges magasságú töltés ölelj körül. Bent 
munkagépek mélyítik, egyengetik a medret 

N a g y L á s z l ó f e l v é t e l e 
a „tepsiben" föld-

Vita 

Üdülőterületek 
fejlesztése 

Üdülni jó, ebben rpindenki 
egyetért. A vonzó itthoni 
helyek és a lehetőségek 
azonban igencsak arány-
talanul oszlanak meg az or-, 
szág szociálturisztikai tér-
képén. Így abban is egyet-
értésre kell jutni, hogy mely 
területeket fejlesszenek első-
sorban, figyelembe véve a 
lakosság igényeit, pénztár-
cáját, a szabadidő alakulá-
sát. az életmód változásait, 
így fogalmaztak kedden a 
Hazafias Népfront országos 
elnökségének településfej-
lesztési albizottságában, ahol 

| vitára bocsátották az „Orszá 
1 s?os üdülőterületi tervkon-
cepció" nemrég elkészült 
vaskos dokumentumát. 

Az anyagot — amely idő-
ben körülbelül az ezred-
fordulóig szóló, folyamato-
san megvalósítandó elkép-
zeléseket tartalmaz — az 
Építésügyi és Városfejlesz-
tési Minisztérium település-
fejlesztési szakemberei dol-
gozták ki. 

Az üdülőterületi tervkon-
cepció következő vitája az 
Akadémia földrajzi és tele-
püléstudományi bizottságá-
ban lesz. Az országos terv-
nek a jövő év elejére el kell 

készülnie. 


